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کرمانشاه در راه توسعه صنعتی نوپا آرام آرام 
قدم بر می دارد

پتانسیل بالای کرمانشاه 
در توریسم سلامت

میلیون ها دلار سرگردان که جذب استان نمی شود

ســپهرغرب، گــروه خبر: مدیرعامل موسســه 
گردشــگری ســامت آلامتو با بیان اینکه در حوزه 
توریسم سامت کارهای اساسی انجام نگرفته است، 
گفت: ما به جای اینکه گیرنده خدمات را به کشــور 

وارد کنیم، ارائه دهنده خدمات را صادر می کنیم!.
فاطمه آتش پیکر، امروزه کارشناســان معتقد هستند که 
گردشگری سلامت و گردشگری درمانی واقعیتی در صنعت 

رو به رشد توریسم جهان است.
در کشــورهایی که هزینه خدمات پزشــکی با کیفیت 
پایین است مثل ایران، اشتیاق جهانی برای انجام عمل های 
جراحــی کمتر تهاجمی رو به افزایش بوده و این، افق عالی 
فراروی آینده اقتصاد گردشــگری چنین کشورهایی ترسیم 

می کند.
مدیرعامل موسســه گردشگری ســلامت آلامتو در این 
خصوص، اظهار کرد: با انــدک تاملی در می یابیم در حوزه 
توریســم سلامت کارهای اساســی انجام نگرفته است و در 
واقع ما به جای اینکه گیرنده خدمات را به کشور وارد کنیم، 
ارائه دهنده خدمات را صادر کرده ایم ! نمونه آن هم بسیاری 
از پزشــکان و متخصصان ایرانی اســت که در کشــورهای 

خارجی سکونت دارند و کار می کنند.
علی رضــا خنفری گفــت: در دیداری که بــا علی اصغر 
مونســان، معاون رئیــس جمهور و رئیس ســازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری کشــور در حاشیه 
برگزاری نمایشــگاه بین الملل گردشــگری سلامت داشتم، 
قول هــای مســاعدی برای کمــک به پویاتر شــدن حوزه 

»توریسم سلامت« در ایران داده شد.
وی در ادامه با توجه به ظرفیت خوب استان کرمانشاه و 
هم مرز بودن با کشور عراق، اضافه کرد: به تازگی با بهنام رضا 
مخصوصی، رئیس بیمارســتان امام خمینی)ره( کرمانشاه 
تفاهم نامــه ای امضا کردیم و امیدواریــم اتفاقات خوبی در 
ایــن زمینه بیفتد، چرا که بیماران خارجی که وارد کشــور 
می شوند علاوه بر خدمات پزشکی، احتیاج به سایر خدمات 
از جمله امکانات رفاهی مثل هتل و یا خدمات حمل و نقل 
دارند و همه این  موارد در کنار هم کمک به چرخه توســعه 

اقتصادی است.

نیمی از جنگل های استان کرمانشاه 
در معرض خطر نابودی 

قرار دارند

سپهرغرب، گروه خبر: معاون فنی اداره کل منابع 
طبیعی استان کرمانشــاه گفت: نیمی از جنگل های 
استان کرمانشــاه در معرض خطراتی قرار دارند که 

ناشی از عوامل انسانی و محبط زیست است.
حمیدرضا الفت میری، با اشاره به اینکه 527 هزار هکتار 
جنگل در استان کرمانشــاه وجود دارد اظهارکرد: براساس 
نقشــه برداری ها و تصاویر ماهواره ای نیمــی از جنگل های 
اســتان در معرض خطر قرار دارنــد و زوال آن ها اکنون نیز 

ادامه دارد.
وی عنوان کرد: بی تفاوتی نســبت بــه نابودی جنگل ها 
سبب می شــود تا یک یا دو دهه آینده اغلب این جنگل ها 
از بیــن بروند و باید به طور حتــم راهکاری جامع برای آن 

اندیشیده شود.
الفت میری با بیان اینکه جنگل های زاگرس به مساحت 
6000 کیلومتر در چند استان پراکنده شده است گفت: این 
جنگل ها چند ویژگی تعارضی دارند و به خاطر اکوسیســتم 
و فرهنگ مردم مستقر در حاشیه جنگل با مشکلاتی مواجه 

هستند. 
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان کرمانشاه یکی 
از مشکلات موجود در جنگل های استان را وجود دام مازاد 
عنوان کرد و افزود: وجود بیش از اندازه دام سبک همچون 
گوســفند و بز به عنوان یکــی از معضلات در داخل جنگل 
محســوب می شــوند و علاوه بر تأمین علوفه از کف جنگل 

سبب از بین رفتن نهال ها نیز می شوند.
وی با اشــاره به اینکه حرکت ســم کوبی دام ها ســبب 
متراکم شــدن خاک، کاهش نفوذ بارندگی به خاک جنگل 
و در نهایت تضعیف جنگلها از نظر آبیاری طبیعی می شــود 
گفــت: از طرف دیگــر روان آب ایجاد شــده در پایین ترین 

بخش های جنگل سبب وقوع سیل می شود.
الفت میری با بیان اینکه در جنگل های زاگرس زادآوری 
طبیعی درختان وجود ندارد افزود: جنگل ها به مرور در حال 

پیر شدن هستند و از طرفی آبرسانی هم نمی شوند. 
وی با اشاره به اینکه عامل دیگر زوال جنگلها معدنکاری، 
جاده ســازی، زراعت و قطع درختان برای تهیه ذغال است 
گفــت: برخــی از مردم بــرای بهره بــرداری از محصولاتی 
همچون صمغ ســقز از تکنولوژی پایین استفاده می کنند و 

این موضوع خود سبب آسیب به درخت می شود. 
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی اســتان کرمانشاه با 
بیــان اینکه معضل دیگری گرد و خــاک، کاهش بارندگی 
و بالا رفتن دمای هوا به صورت ســالانه از عوامل زیســتی 
نابودی جنگلها اســت اظهار کرد: این عوامل اکوسیســتم 
زاگرس را تحت فشار قرار داده اند و بروز برخی از بیماری ها، 

قارچ ها و خشکیدگی ها ناشی از این مشکلات است.

     غفلت مسؤولان از اثری فاخر به قامت تاریخخبــر
حرکت خودروها روی پل صفوی خرم آباد

از  سپهرغرب، گروه خبر: غفلت مسئولان 
اثری فاخر به قامت تاریخ موجب شــده که 
ویراژ خودروها روی پــل صفوی خرم آباد به 
تهدیدی برای بقای ایــن اثر تاریخی تبدیل 

شود.
خرم آباد یکی از شــهرهایی اســت که به لحاظ 
توپوگرافی زیبایی خاص خود را دارد، وجود کوه ها، 
پوشش جنگلی، آبشارهای زیبا، چشمه های کمیاب 
و نایاب همه و همه تنها گوشــه ای از ظرفیت های 

آن به شمار می رود.
پل گپ یا صفوی از دیگر جاذبه هایی اســت که 
همچون نگینی در مرکز این شهر قرار گرفته و پس 
از گذشــت چندین قرن همچنــان کاربری خود را 

حفظ کرده است.
پل گپ بنایی ارزشــمند مربوط به اواخر دوره 
صفویه اســت که هدف از ساخت آن از ابتدا اتصال 
ضلع شرقی و غربی شــهر خرم آباد بوده، البته قرار 
گرفتن این بنــای تاریخی در فاصله اندکی از قلعه 
فلک الافــلاک اهمیت این اثــر را دو چندان کرده 

است.
اما نکته قابل تامــل در این میان بی توجهی به 
پل صفوی است، به نحوی که همچنان شاهد تردد 
خودروها از روی این پل تاریخی و با ارزش هستیم، 
حال آنکه اگر این اثر در استان دیگری قرار داشت 

بدون شک وضعیت آن به گونه دیگری بود.
بــا وجودیکه طرح تبدیل پل گپ از ســواره به 
پیاده رو از ســال 88 مطرح شــده اما تاکنون اقدام 
قابل توجهی در این باره رخ نداده و به نظر می رسد 
مدیریت شــهری و اســتانی توجهــی به حفظ پل 

تاریخی و تبدیل آن به پیاده رو نداشته اند.
تبدیــل پل گپ به پیاده رو از گام های اساســی 
اســت که بدون شک علاوه بر توســعه شهر و سر 
زندگی شهروندان، از آسیب زدن به این پل تاریخی 

نیز جلوگیری می کند.
هر چند ظرف چند ســال گذشــته نیز مقوله 
بازسازی، احیاء و تبدیل پل گپ از سواره به پیاده رو 
مطرح شد و قراردادی در این زمینه منعقد شد، اما 
آنچه از شــواهد و قرائن پیدا است بستر و شرایط 

مورد نیاز برای تحقق این مهم فراهم نیست.
     پیاده محــور کردن پل گپ؛ آرزویی 

دیرینه
مدیر پایگاه پل های تاریخی لرســتان تبدیل پل 
گپ )صفوی( از سواره به پیاده رو را از آرزوی دیرینه 
همه علاقمندان میراث فرهنگی اســتان دانست و 
گفــت: در این میان متولیان میــراث فرهنگی نیز 

اعتقادشان این است که این اتفاق باید بیفتد.
علی مصطفی نــژاد عنوان کرد: پل گپ به دلیل 
قرار گرفتن در مرکز شــهر خرم آبــاد بار ترافیکی 

سنگینی را تحمل می کند، بنابراین عملا تبدیل آن 
از ســواره به پیاده رو بستر را برای مرمت و حفاظت 
بیشــتر از این اثر تاریخی فراهم می آورد، به همین 
دلیل مســوولان به این نتیجه رسیده اند که دو پل 

جایگزین را روی رودخانه خرم رود احداث کنند.
     ســواره رو بودن مانعی برای مرمت 

است
وی تصریح کرد: ما هم اکنون نیز قراردادی را با 
پیمانکار به منظور بازسازی و ساماندهی پل منعقد 
کرده ایم، اما اصلی ترین مشــکل سواره رو بودن آن 
است، از ســویی با کمبود اعتبار نیز مواجهیم البته 
موضوع تامین اعتبار قابل حل بوده و چالش جدی 

سواره رو بودن پل است.
بــه گفته مدیر پایگاه پل های تاریخی لرســتان 
قرارداد اولیه ای برای بهســازی و ســاماندهی پل 
صفوی به ارزش یک میلیارد و 300 میلیون تومان 
منعقد شــده که ممکن است این رقم افزایش پیدا 

کند.
     طرح مرمت تهیه شده است

مصطفی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود با 
بیان اینکه 60 درصد پل صفوی بتنی اســت، بیان 
کرد: معمولا در مرمت و حفاظت باید یا این پایه ها 
کاملا برداشته شده و به همان سبک و شکل قدیم 
بازسازی شــود، یا اینکه چنانچه پایه ها از نظر نما 
مشــکلی ایجاد نکنند، به صورت دال های بتنی در 
دل پایه های جدید آجری طراحی و ساخته شوند.

وی تاکید کرد: مشاور طراحی لازم را انجام داده 
و اگر پل به طــور کامل در اختیار میراث فرهنگی 
قرار بگیرد، عملیات آن بازسازی آغاز می شود البته 
اگر این مهم زمان قرارداد محقق شود پل می تواند 

به حالت اولیه خود برگردد.
مدیر پایگاه پل های تاریخی لرســتان با اشــاره 
به اینکه مشــاور مطالعات تطبیقی با دیگر پل ها را 
انجام داده اســت، افزود: در طرح مشاور شاه نشین 
مانند پل های اصفهان طراحی شــده و می تواند با 
توجه بــه ارتباطی که با قلعه فلک الافلاک دارد، به 
یک مرکز گردشگری تبدیل شده و شهروندان پیاده 

یا با اسب های گاری از آن عبور کنند.
مصطفی نژاد با اشاره به اینکه بازسازی و تبدیل 
پل گپ از ســواره به پیــاده رو جلوه ویژه فرهنگی، 
هنری و تاریخی به این محدوده می دهد، گفت: در 
این صورت میراث فرهنگــی با فراغ بال مرمت آن 

را انجام می دهد.
     برای پیاده محــور کردن پل برنامه 

داریم
در ادامه رئیس کمیســیون عمران شورای شهر 
خرم آباد یکی از گام های اساســی برای رسیدن به 
آرمان شهر خرم آباد را پیاده محور کردن بافت های 

تاریخی از جمله پل گپ دانســت و گفت: هدف ما 
این است که بار ترافیکی پل را به صفر برسانیم، بر 
همین اساس پل های جایگزین آن در حال ساخت 

هستند.
ســجاد بابایی در خصــوص تکمیــل پل های 
جایگزین در حال ساخت بیان کرد: این پل ها قطعا 
تا بهار ســال آینده تکمیل خواهند شــد و سپس 
هدایــت خودروها از پل گپ به ســمت پل افلاک 
که پشــت پادگان امام حسین )ع( قرار دارد، انجام 

می شود.
وی افــزود: برای پیاده محور کردن پل در طرح 
جامع ترافیک شــهر برنامه هایی داریــم، از جمله 
اینکــه پس از تملک چند مغازه باقی مانده تخریب 
نشــده در ضلع غربی آب نماها و چشم انداز زیبایی 
ایجاد شود و همچنین اجرای نمونه مشابه در ضلع 
مقابل به ســمت بیمارســتان شــهید رحیمی نیز 

مدنظر ما است.

     چشــمه طاق های پل تخریب شده 
است

یک کارشــناس باستان شناســی گفت: پل های 
تاریخی لرستان با توجه به شرایط زمین شناسی در 
هر مکان خاص با علم و آگاهی روشــن و داشــتن 
دانش مربوط به ســازه های آبــی با معماری خاص 

احداث شده اند.
جمال عادلی عنوان کرد: چشــمه طاق های پل 
گپ که مربــوط به دوره صفوی اســت، از میدان 
آزادی شــروع شده و تا انتهای میدان سبزه میدان 
)جنب ســینما( ادامــه دارند، امــا در حال حاضر 
متاســفانه بسیاری از این چشــمه طاق ها پوشیده 

شده و خیلی های دیگر نیز تخریب شده اند.
وی ادامه داد: این ســازه پــس از دوره تیموری 
برای عبور از قســمت های شرقی شــهر و راه های 
شــرقی که راه های اصلی دره خرم آباد به ســمت 
بروجرد و همدان احداث شد، زیرا مردم برای اتراق 
و هر کار دیگر مجبور بودند از مسیرهای نامناسب 

استفاده کنند.
وجود الحاقات متعدد به پل آسیب زده است

این کارشــناس باستان شناسی در ادامه با اشاره 
به شرایط فعلی پل تصریح کرد: در این باره ارتباط 
باید گفت الحاقات زیادی دارد که به پل آسیب وارد 
کرده اند، سال های گذشته خیلی تلاش کردیم که 
این الحاقات برداشته شده و پل به حالت قبلی خود 

برگردد، اما این امر محقق نشد.
عادلی بیان کرد: سیلاب سال 30 و 35 موجب 
تخریب چشــمه طاق اصلی و وسط شد، همچنین 
بخش های دیگر پس از آســیب با آوار خود پر شده 
و مجدد آســفالت می شود که این خود صدمه های 

زیادی به بدنه این پل تاریخی وارد می کند.
وی با تاکید بر اینکه پل صفوی هم دوره ســی و 
سه پل اصفهان بوده و به نحوی خواهر خوانده این 
پل ها محسوب می شود، گفت: اما متاسفانه این اثر 
تاریخی مورد بی توجهی قرار گرفته در حالی که از 
حیث فنی یکی از سازه های خوب و محکم آن هم 

با توجه به نوع بستر انتخابی برای آن است.
     مســیر جایگزینی برای پل صفوی 

وجود ندارد
این کارشــناس ضمن تاکید بر اهمیت و ارزش 
پل تاریخی صفوی عنوان کرد: با توجه به اینکه این 
پل برقراری ارتباط دو طرف شــهر را بر عهده دارد، 
باید در کنار جلوگیری از تردد خودروها بر روی آن، 

مسیر جایگزین انتخاب شود.
این کارشــناس در خصوص پل هــای در حال 
ســاخت بر روی رودخانه خاطرنشان کرد: پل های 
کوتاه با نامطلوب ترین سازه ها بدون توجه به شرایط 
آب و هوایی در حال احداث هستند که نمی توانند 

جایگزین مناسبی برای پل صفوی باشند.
     اهمال در مورد پل گپ

یک دکترای جغرافیا و برنامه ریزی شهری نیز با 
اشــاره به اینکه پل صفوی مسیری شریانی بوده و 
قسمتی از شهر را به مرکز آن وصل می کند، گفت: 
بنابراین یافتن یک مسیر جایگزین که همان وظیفه 

را انجام دهد، دشوار است.
سلیمان میرزاپور رشــنو افزود: بدون شک پل 
گپ کــه با وجود گذشــت قرن ها از ســاخت آن 

همچنان سالم اســت، اگر در هر اســتان دیگری 
قرار داشــت تاکنون به پیاده رو تبدیل شده و موارد 
حفاظتی به نحو احسن در مورد آن اعمال می شد.

وی ادامه داد: متاسفانه در اقدامات مرمتی انجام 
شده نیز اصالت پل حفظ نشده است، به طور نمونه 
در حالی برخی المان ها به دوره هخامنشی مربوط 
می شــود که باید اصالت این بنای باارزش تاریخی 

حفظ شود.
     مسیر جایگزین مشخص نیست

این دکترای برنامه ریزی شــهری بــا تاکید بر 
اینکــه قطعا همه بر حفظ و مرمــت این پل اصرار 
دارند، افزود: اما مشکلی که در این میان وجود دارد 
این اســت که مسیر جایگزین مشخص نشده یعنی 
معلوم نیست که عبور و مرور خودروها باید از کدام 

مسیر انجام شود.
میرزاپور رشــنو ادامه داد: به عنوان نمونه برای 
پیاده محور کردن ســی و سه پل اصفهان یک پل 
دیگر در فاصله کمی احداث شــده است، بنابراین 
تبدیل پل گپ به پیاده محور بدون در نظر گرفتن 

مسیر جدید نتیجه ای در برنخواهد داشت.
     پل های جایگزین مناسب نیستند

وی در پاســخ به این ســوال که آیا پل های در 
حال ســاخت می توانند جایگزین مناسبی برای پل 
صفوی باشــند، توضیح داد: هرچند مطالعه ای در 
این باره انجام نداده ام، اما به نظر می رسد این پل ها 
به دلیل ارتفاع کم و جانمایی نامناســب از شرایط 

لازم برخوردار نیستند.
این دکترای برنامه ریزی شهری از انجام مطالعات 
بدون امکان سنجی به عنوان یک نقیصه در لرستان 
یاد و اظهار کرد: معتقدم باید امکان سنجی انجام و 
مشخص شــود که آیا پل های جایگزین می توانند 

همه مسیرها را پوشش دهد.
میرزاپور رشنو در پایان تاکید کرد: پیاده محور 
کردن نه تنها پل گپ بلکه محورهای تاریخی مانند 
میدان گپ و محــدوده قلعه فلک الافلاک ضروری 
است، زیرا بناهای تاریخی گنجایش تردد این حجم 

از خودروها را ندارند.

برخورد قضایی با سیلوداران متخلف

لطفا قیمت نان منطقی بماند

سپهرغرب، گروه خبر: معاون اقتصادی 
تخلفات  برخی  گفت:  کرمانشاه  استاندار 
کسری  در  اقتصادی  فعالان  و  سیلوداران 
سیلوها مشهود اســت، این مورد خیانت 
در امانت اســت که به صورت جدی با آن 

برخورد می شود.
نان یکی از قدیمی ترین غذاهای بشر است، 
تاریخچه آن بــه اواخر عصر حجر بر می گردد، 
آن زمان بود که برای نخســتین بار، دانه غلات 
را با آب مخلوط کرده و سپس خمیر به دست 

آمده را می پختند.
اما باید گفت، با نزدیک شــدن به ایام عید 
مــردم در کنار دغدغه گرانــی لباس های عید 
باید بــه فکر خرج های زیاد خــوراک از جمله 
نان، میوه و گوشت نیز باشــند و امیدواریم با 

گرانی بیشتر این خوراکی ها مواجه نشویم.
باید قیمت نان، این قوت غالب مردم منطقی 
باشد، البته با ملاحظه وضعیت مصرف کننده و 
تولید کننــده؛ در شــرایط تحریــم باید کاری 
کنیم که مردم نگران تامین آرد و نان نباشند، 
آموزش خبازی ها برای بهبود کیفیت پخت نان 

مورد توجه قرار گیرد.
از ایــن نکته هم غافل نشــویم متأســفانه 
ذائقه مردم کرمانشــاه به شدت به مصرف نان 
سفید گرایش دارد و باید سطح آگاهی و دانش 
مردم نسبت به فواید نان سبوس دار و مضرات 

نان های سفید ارتقا یابد.
معاون اقتصادی اســتاندار کرمانشاه در این 
خصوص، اظهارکرد: امسال با توجه به افزایش 
قیمتی که در بخش نان داشتیم انتظار بر این 
است که کیفیت نان تولیدی و تحویلی به مردم 
ارتقا پیدا کند، همچنین نانوایان ساعت کار را 

رعایت کنند.
هدایت حاتمــی تاکید کرد: بــه زودی برنامه 
زمانبنــدی کار نانوایی ها در ایام عیــد برای مردم 

براساس زمان بندی درخواستی خود اعلام می شود.
وی با اشاره به کیفیت گندم در نانوایی های 
سطح استان، افزود: بخش عمده ایی از تولیدات 
گندم ما غیر از مناطق گرمسیری است و گندم 
مناطق گرمســیری گلوتن بالاتری دارد، طی 

اختلاطی که با ســیلوها انجام خواهد شد ما از 
مناطق گرمســیری برای مناطق دیگر استان، 

آرد با کیفیتی تولید می کنیم.
حاتمی تاکید کرد: برخی تخلفات سیلوداران 
و فعالان اقتصادی مشــهود است و اگر کسری 
در سیلوها وجود داشته باشد به صورت جدی 
دســتگاه قضایی، تعزیرات و غله و سیلو ورود 
پیدا کرده و پرونــده بازرگانی افراد متخلف را 
پیگیری که این مورد خیانت در امانت است و 

به صورت جدی پیگیر امر خواهیم شد.
140 نانوایی دولتی و 68 نانوایی آزادپز در 
ســطح شهرستان اسلام  آبادغرب فعال هستند 
که به گفته حاتم توخنی، رئیس اتحادیه صنف 
نانوائیان اسلام آبادغرب، نانوایی ها در ایام عید 
در مناطق تعیین شــده شهر از ساعت 6 صبح 
لغایت 22 شب، به جزء روزهای تعطیل آماده 

ارائه خدمت به همشهریان هستند.
وی با اشــاره به وضعیــت پایش خوب آرد 
و نان در ســال جاری، ادامه داد: بعضی از این 
مشکلات در همین پایش آرد و نان مطرح و تا 
حدودی مشکل آن برطرف شده است، امیدوارم 
سال آینده تسهیلات بانکی با سود کمتر برای 

نانوایی داران دولتی و آزادپز اختصاص یابد.
آنگونــه که توخنــی می گویــد، نیمه دوم 
ســال جاری تعداد 35 نفــر از خبازان به بانک 

برای دریافت تسهیلات معرفی شدند.
وی با اشــاره بــه قیمت های نــان، گفت: 
ســنگک 700، بربری 500، لواش ســنتی و 
ماشینی200، تافتون ســنتی و ماشینی300، 
نــان ماشــینی تمــام اتوماتیک یک هــزار و 
100 تومــان در بخــش یارانه ایی و ســنگک 
یک هزار و 200، بربری 800، لواش ســنتی و 
ماشینی250، تافتون ســنتی و ماشینی400، 
نان ماشــینی تمام اتوماتیک یک هزار و 400 

تومان در بخش آزادپز است.
رئیــس اتحادیه صنف نانوائیان اســلام آباد 
غــرب اشــاره کــرد: از فرمانــدار و اداره غله 
خواهشمندیم نســبت به اضافه کردن سهمیه 
نانوایی های آزادپز تجدیدنظر کرده که موجب 

رفع نیاز بسیار مردم شهر می شود.


